
Provincie trekt ontheffing 
Utrechtseweg 341 in 

Het college van B & W heeft kennisgenomen van het besluit van de provincie Utrecht over het 
ingediende bezwaar op de verleende ontheffing van de Wet natuurbescherming voor de Utrechtseweg 

341. De provincie heeft deze ontheffing in maart 2022 verleend aan projectontwikkelaar Verwelius 
voor het woningbouwplan aan de Utrechtseweg 341. Met het besluit op het bezwaar wordt deze 

ontheffing voor het woningbouwplan ingetrokken. Er ontbreekt een onderbouwing dat een plan buiten 
het leefgebied van de beschermde soorten financieel niet haalbaar is. 

Wethouder Anne Marie ’t Hart: 
‘We zijn met Verwelius sinds de-
cember 2022 bezig een nieuw 
voorstel uit te werken. We willen 
daarom graag snel aan tafel met 
Verwelius, de provincie en daarna 
met belanghebbenden als natuur- 
en milieuorganisaties om te kijken 
wat er binnen de geldende kaders 
mogelijk is. Ik heb de projectont-
wikkelaar het afgelopen jaar erva-
ren als mensen die open staan voor 
de inbreng van anderen. We willen 
vooruit. We willen woningen en 
we willen graag iets moois maken 
van het voormalige Hessingter-

rein, en dit alles met respect voor 
de natuur.”

Woningbouwplan 2021
Voor alle duidelijkheid: het besluit 
van de provincie heeft betrekking 
op het woningbouwplan dat dateert 
van november 2021. Voor dit wo-
ningbouwplan heeft de gemeente-
raad in januari 2022 besloten het 
bestemmingsplan niet vast te stel-
len. Zonder deze ontheffing kan de 
projectontwikkelaar het woning-
bouwplan van november 2021 niet 
realiseren. Ook al was het bestem-
mingsplan wel vastgesteld. Tegen 

het besluit tot het niet vaststellen 
van het bestemmingsplan heeft de 
projectontwikkelaar beroep inge-
steld. De beroepsprocedure loopt 
nog. Daarnaast heeft het besluit 
van de provincie gevolgen voor 
het nieuwe voorstel dat ontwikke-
laar en gemeente op dit moment 
uitwerken. Voor dit voorstel is ook 
een ontheffing van de Wet natuur-
bescherming nodig. De projectont-
wikkelaar kan nog in beroep gaan 
tegen het besluit van de provincie.

Op www.vierklank.nl treft u een 
schets van de bouwplannen aan.

Knelpunten afwikkeling schade 
gasexplosie Weegschaal 

door Henk van de Bunt

In de raadsvergadering van 25 april stelde Kruiniger (GroenLinks) mede namens mevrouw 
Brouwer (Christen Unie), mevrouw De Zwart (D66), de heer Lauxtermann (PvdA) en raadslid 

Boer (SP) vragen over de afwikkeling van het dossier Gasexplosie Weegschaal; ‘Afgelopen 
periode vernamen wij o.a. vanuit de pers dat er knelpunten zijn bij deze afwikkeling’.

Wethouder Krischan Hagedoorn 
ontkende geconstateerde knelpun-
ten niet: ‘Het college kan bevesti-
gen dat een aantal bewoners nog 
steeds te maken heeft met emotio-
nele en financiële gevolgen van de 
explosie Weegschaal. Vandaag zijn 
de laatste gesprekken met de inwo-
ners afgerond. We gaan samen met 
de SSW de gesprekken evalueren 
en naar aanleiding van deze evalu-

atie wordt er, na overeenstemming 
met de SSW, een besluit genomen 
over een coulanceregeling. Naar 
verwachting worden de inwoners 
in mei geïnformeerd over wat deze 
regeling voor hen betekent’. 

Kostenverdeling
Hagendoorn vervolgt: ‘Met een 
eerdere raadsmededeling hebben 
wij de gemeenteraad geïnformeerd 

over de afspraak die wij hebben 
gemaakt met Woonstichting SSW 
over het 50/50 verdelen van de niet 
verzekerde kosten die voortvloeien 
uit de gasexplosie aan de Weeg-
schaal in april vorig jaar. Het be-
treft uitzonderlijke kosten vanwege 
de omvang van de gevolgen van de 
explosie, waarvoor wij gezamenlijk 
de onzekerheid over toekomstige 
hoge rekeningen willen wegnemen 

voor de betrokken inwoners. Dit 
zijn (bijvoorbeeld) kosten die SSW 
gemaakt heeft voor bewoners zon-
der inboedelverzekering voor tij-
delijke huisvesting en beveiliging 
van de flat voor bewoners. Voor ons 
gaat het om de kosten die wij ge-
maakt hebben voor leefgeld voor de 
eerste dagen na de explosie en om 
bijzondere bijstand die we hebben 
verstrekt als bijdrage voor inrich-
tingskosten en bijzondere kosten’. 

Vangnet
‘We hebben in mei 2022 per getrof-
fen huishouden een bedrag van € 
1500 beschikbaar gesteld. En voor 
niet-verzekerden een bedrag van 
maximaal € 3500,- voor aanschaf 
inboedel via de bijzondere bijstand, 
in de vorm van een lening. Van de 
beschikbare 69.000 is nu 22.500 uit-
gegeven. In een later stadium zullen 
we u informeren over de afhande-
ling en de hiermee gemoeide kos-
ten. De hotelkosten en bijvoorbeeld 
de kosten voor opslag inboedel 
hebben direct betrekking op bewo-
ners van de Weegschaal en kunnen 

daarom niet verhaald worden op de 
opstalverzekering van de SSW. De 
SSW heeft geen collectieve inboe-
delverzekering voor alle bewoners 
van onze gemeente. Met een acte 
van cessie bieden wij aan om deze 
claim namens de inwoner op hun 
verzekering te verhalen. Hiermee 
willen wij de inwoners ontzorgen 
en hebben zij de zekerheid dat deze 
kosten niet op hen verhaald worden. 
De gemeente heeft hier geen for-
mele rol maar we willen niemand 
tussen wal en schip laten vallen en 
in deze zeer uitzonderlijke situatie 
willen we een vangnet zijn te be-
ginnen met de coulance-regeling en 
met de acte van cessie die inwoners 
ontzorgt. Gemeente en SSW heb-
ben samen met alle inwoners die 
hier voor open stonden een gesprek 
gevoerd. Eén inwoner die aan heeft 
gegeven niet met de SSW in ge-
sprek te gaan heeft een gesprek met 
twee medewerkers van de gemeente 
gehad. We zijn voortdurend met de 
SSW in gesprek en signalen die wij 
ontvangen over SSW bespreken wij 
met hen’.
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De actuele stand van zaken v.w.b. het flatgebouw toont een jaar later nog steeds een trieste aanblik.

Koningsdagfoto’s

De Klimtoren op het terrein voor Jagtlust is populair. Kijk op pag. 7 
voor meer Koningsdagfoto’s.
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Bilthoven
Pr. Centrumkerk

07/05 • 10.30u - Ds. Harold Oechies

Pr. Gem. Zuiderkapel
07/05 • 09.30u - Ds. P. van Duijvenboden

07/05 • 18.30u - Ds. M. Noorderijk

De Woudkapel
07/05 • 10.30u - 

Dienst met Harry Schram

Evangelische Gemeenschap, 
Zuiderkapel, Boslaan 3 Bilthoven
07/05 • 14.00u - dhr. Peter Kerkhove

R.K. Kerk Onze Lieve Vrouwe
07/05 • 10.30u - 

Voorganger Pastor Gerard Weersink

Ger. Kerk (wijkgemeente 
d’Amandelboom)

07/05 • 10.15u - Ds. D.F. Ensing

De Bilt
Alive De Bilt 

(Ambachtstraat 3b, De Bilt)
07/05 • 10.30u - Douwe Tiemersma

Nieuwstraatgemeente V.E.G. De Bilt
07/05 • 10.00u - 

Spreker Austin Mangham
10/05 • 19.00u - Gebedsbijeenkomst

Protestante Wijkgemeente Dorpskerk
07/05 • 10.00u - Ds. H.E. Dankers

Protestante Wijkgemeente 
Oosterlichtkerk 

07/05 • 10.00u - Ds. S. Verwijs

R.K. St. Michaelkerk
07/05 • 10.00u - Communieviering

K. van Gestel en J. Bosboom 

Groenekan
Herv. huisgemeente Groenekan 

(Groenekanseweg 66)
07/05 • 15.30u - Ds. J. Belder

Herst. Herv. Kerk Groenekan 
(Groenekanseweg 66)

07/05 • 10.00u - 
Kandidaat E.J. van Ettekoven

07/05 • 18.30u - Kandidaat R. Nederveen

Onderwegkerk Blauwkapel
07/05 • 10.30u - Pastor C.J. Baan

Hollandsche Rading
PKN - Kapel 

07/05 • 11.00u - 
Mevr. Ds. Alice van Halsema

Lage Vuursche
PKN - Herv. Kerk

07/05 • 10.00u - Ds. G.H. Kruijmer
07/05 • 18.30u - Drs. G.A. Van Ginkel

Maartensdijk
Hersteld Hervormde kerk
07/05 • 10.00u en 18.30u - 

Ds. A.J. Speksnijder
10/05 • 19.30u - Ds. J. van Laar

PKN - Ontmoetingskerk
07/05 • 09.30u -

Mevr. Ds. Alice van Halsema

St. Maartenskerk 
07/05 • 10.00u - 

Woord- en Communieviering Leo Fijen

Westbroek
Ned. Ger. Kerk

07/05 • 10.00u - Ds. J.M. Batteau
07/05 • 18.30u - Dhr. Koelewijn

PKN - Herv. Kerk
07/05 • 10.00u - Ds. M. van der Zwan

07/05 • 18.30u - Ds. W.J. de Hek
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die muziek zal spelen van Lud-
wig van Beethoven, Robert Schu-
mann en Isaac Albeniz. Plaatsen 
kunnen worden gereserveerd via: 
concerten@huizegaudeamus.nl. 

Alzheimer Café De Bilt

Op 9 mei komt ouderenpsycho-
loog Anne Aurore den Hartog 
in het Alzheimer Café praten 
over onbegrepen gedrag bij 
dementie. Aanvang 20.00 uur in 
het Lichtruim, Planetenplein 2 
te Bilthoven. Voor meer infor-
matie kunt u mailen naar Alida 
Melkert, a.melkert-oosting@ 
alzheimervrijwilligers.nl of bel-
len naar 030-6562977. 

Dorpsavond 
Hollandsche Rading

Woensdagavond 10 mei is er 
weer een dorpsavond in het 
dorpshuis van Hollandsche 
Rading. Inloop vanaf 19.45 uur. 
Er is weer een interessant pro-
gramma met onderwerpen die 
Hollandsche Rading bezig houdt. 
Ook is er een kennismaking en 
discussie met dorpswethouder 
Krischan Hagedoorn over deze 
onderwerpen. Na afloop is er 
gelegenheid om onder het genot 
van een drankje nog even na te 
praten. Locatie Dennenlaan 57.

Ontmoetingsdienst 

Op vrijdag 5 mei wordt er in de 
in de zaal naast de ontmoetings-
ruimte van Dijckstate in Maar-
tensdijk een ontmoetingsdienst 
gehouden met kerkelijk werker 
Jan Grootendorst als voorganger. 
In de ontmoetingsdiensten staat 
de ontmoeting met God en met 
elkaar centraal. Na afloop is er 
gelegenheid om met elkaar kof-
fie te drinken. De dienst begint 
om 19.30 uur. Wilt u deze dienst 
bijwonen en wilt u opgehaald of 
thuisgebracht worden, neemt u 
dan contact op met Jan Groot-
endorst, telefonisch te bereiken 
onder nr. 0346 212904.

Koffieconcert 
in Huize Gaudeamus

Zondag 7 mei om 12.00 uur is er 
een koffieconcert in Huize Gau-
deamus Gerard Doulaan 21 in 
Bilthoven door de jonge Spaanse 
pianist Juan Pedro García Oliva, 

U bent altijd 
welkom voor een 
open gesprek.  
 
Bel 030 - 695 14 44
of ga naar  
monuta.nl/zeist.

ZeistBianca Versteeg

een 
afscheid 

precies
zoals u

het wilt

Kerk in de steigers 
Vanaf het voorbije weekeinde staat de Biltse Dorpskerk aan zowel de 
noord- als zuidgevel in de steigers. Ook staat er een hek om de steigers 
zodat ongewenst bezoek kan worden geweerd. Vanaf zondag 23 april is 
alleen de deur onder de toren te gebruiken als in- en uitgang.
Geattendeerd wordt ook op het niet toegankelijk zijn op werkdagen van 
en geen auto's te parkeren op het kerkterrein; bij het parkeren op de 
Dorpsstraat en een deel van de Burgermeester de Withstraat is het ge-
bruik van een parkeerschijf verplicht. [HvdB]

De Dorpskerk staat in de steigers. [foto Henk van de Bunt]

Dat wil ik ‘effe’ kwijt…
In de Vierklank van 5 april las ik het volgende artikel: ‘Onveilige brug 
wordt gerenoveerd’. Dat is volgens mij een misvatting; de brug is niet 
onveilig, de mensen die met gemotoriseerd vervoer de brug gebruiken 
maken de situatie op en bij de brug onveilig. Er is zeker sprake van 
zwaar achterstallig onderhoud, maar dat is de schuld van de gemeente, 
niet van de brug. 
  
De brug wordt druk gebruikt door sluipverkeer, dat is bekend, en daar 
wordt nog steeds niets tegen gedaan! Dat maakt de situatie gevaarlijk 
en onoverzichtelijk, het is te druk en veel mensen willen alleen zo snel 
mogelijk door Westbroek scheuren om van a naar b te gaan zonder in 
files te staan. Dát maakt het gevaarlijk! 
Ook rijdt overbodig té zwaar vrachtverkeer over de brug, vrachtwa-
gens die vaak helemaal niets te zoeken hebben hier (hoe vaak ik geen 
vrachtwagens zie met kentekens uit Duitsland, Bulgarije etc. etc. die 
niet weten hoe ze de bocht op het smalle bruggetje moeten nemen, op-
stoppingen veroorzaken, de brug beschadigen etc.). De bedrijven uit 
Westbroek zelf weten over het algemeen heel goed hoe ze de situatie op 
de brug moeten gebruiken, en weten ook heel goed welke risico's er zijn 
en dat ze dus goed moeten uitkijken.  
  
Wanneer er niets gedaan wordt aan het sluipverkeer, aan te zwaar 
vrachtverkeer dat hier niets te zoeken heeft en aan het totaal verrotte 
wegdek op en voor de brug, is alles dat aan de brug gedaan wordt weg-
gegooid geld. De Dr. Welfferweg en de Korssesteeg zijn niet geschikt 
voor veel en zwaar verkeer, dat moet ernstig beperkt worden. Dát heeft 
prioriteit! 
De vage plannen die er liggen om de brug ‘aan te passen’ zullen alleen 
zorgen voor meer onveiligheid, omdat er dan nog steeds teveel en te 
zwaar verkeer over die brug zal rijden, met een nog hogere snelheid 
bovendien, en met een verdere toename van de onveiligheid! 

Elly Kwakkelstein, Westbroek

Fototentoonstelling 
Kapper Hans

Tot en met juni is er een fototentoonstelling in De Vierstee 
in Maartensdijk van Almer Regter; hij laat met zijn foto’s 

het bijzondere van het dagelijkse leven zien. 

Almer Regter trekt er graag op uit. Met zijn camera zoekt hij naar din-
gen, mooie dingen, de bijzondere dingen die je dagelijks om je heen 
ziet, maar die zo gewoon zijn dat niet meer opvalt hoe bijzonder ze 
eigenlijk zijn. Almer heeft een tijd lang digitaal gefotografeerd maar 
is nu weer terug bij het ouderwetse werken met een camera met film. 
Deze maakt vierkante negatieven die hij zelf ontwikkelt.

Ontmoeting
Op zoek naar een onderwerp voor zijn eerste tentoonstelling kwam hij 
in zijn woonplaats Maartensdijk bij Kapper Hans. De kapperszaak die 
tegelijkertijd huiskamer en ont-
moetingsplek is: ‘Je hoeft niet ver 
weg om de bijzondere dingen te 
ontdekken’, aldus Almer. ‘Je komt 
het al tegen om de hoek!’. 

Almer legt dit graag vast en na 
dit vastleggen komt er natuurlijk 
een moment dat hij anderen wil 
laten meegenieten. Maar dan wel 
het liefst voor degenen die kapper 
Hans kennen en ook om wat moois 
toe te voegen aan Maartensdijk. 
De Vierstee is dan eigenlijk de 
leukste plek voor deze expositie.
 
Wil je zijn foto’s live bekijken? Ze 
hangen tot en met juni 2023 in De 
Vierstee. Je kunt zo naar binnen 
lopen tijdens openingsuren, je zult 
ze direct zien. Almer Regter.
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advertentie

Iedereen verlangt ergens naar: naar geluk, liefde, 
kennis, wijsheid, schoonheid, vrijheid. 
Hoe vind je in jezelf het verlangen dat de sleutel is tot een 
zinvol leven? En als je het gevonden hebt, wat dan?

We brengen dit voorjaar een ode aan het verlangen. 
Met o.a. Kader Abdolah, Coen Simon, Vincent en Jan Duindam, 
Geert Schiettecatte, Behrang Alibabaei en Ghaeth Almaghoot.

Zondag 21 mei 2023
Landgoed Renova  Maartensdijkseweg 1 – Bilthoven

Aanmelden via stichtingrozenkruis.nl

ODE AAN HET VERLANGEN

Voorjaarssymposion

Eerste stap naar aardgasvrije wijk 
in gemeente De Bilt 

door Henk van de Bunt

Het Buurtinitiatief Brandenburg West (www.buurtbrandenburgwest.nl) overhandigde 
maandag 24 april een verzoek tot een onafhankelijk adviesrapport over de energietransitie

in hun wijk in Bilthoven aan wethouder Krischan Hagedoorn (Duurzaamheid). 

In Brandenburg West wordt gewerkt 
aan plannen voor een aardgasvrije 
wijk. Er is 4 miljoen rijkssubsidie 
toegekend voor een bronnet. Met 
warmte uit de waterzuiveringsin-
stallatie vlakbij kunnen de huizen 
in de wijk verwarmd worden. Daar-
voor zijn verschillende aanpassin-
gen nodig in de openbare ruimte en 
bij mensen thuis. Voor deze duur-
zame aanpak moeten nog veel stap-
pen worden gezet. 

Vragen
Een aantal bewoners stelt daar vra-
gen bij en heeft zich verenigd om 
samen na te denken over de beste 
oplossingen voor de warmtetransi-
tie in de wijk. ‘We constateren dat 

er heel verschillend over verwar-
men zonder aardgas wordt gedacht. 
Zowel over hoe dat dan zou moeten, 
op welke termijn en onder welke 
voorwaarden’, aldus John van Bra-
kel, kerngroep lid van het Buurtini-
tiatief. ‘Dat het een warmtenet zou 
moeten worden, is voor ons nog een 
open vraag’. Ook was de stellige in-
druk dat de situatie voor eigenaar-
bewoners onvoldoende aandacht 
had gekregen.

Aanvullend
Bij de overhandiging werden nog 
aanvullende vragen gesteld: ‘Heeft 
dit onderzoek een opschortende 
werking voor de start van de uit-
rol van een bronnet en in hoeverre 

zijn de huurders van de SSW-fl ats 
op de hoogte c.q. bij dit buurtini-
tiatief betrokken? Immers volgens 
de plannen (subsidie aanvraag) zou 
die uitrol van het bronnet als eerste 
bij de SSW-fl ats geïmplementeerd 
worden?’ Wethouder Hagedoorn: 
‘Het onderzoek is ook van belang 
voor andere wijken straks. Techno-
logie is nog sterk in ontwikkeling. 
Het project van de SSW wordt ge-
zien als apart project, waarbij deze 
Woonstichting onderhandelt. Niet 
de huurders. Maar uiteindelijk moet 
minimaal 70% van hen met door 
het SSW gekozen systeem akkoord 
gaan. 

Eerste stap
Wethouder Hagedoorn bedankte de 
wijkbewoners voor de ingediende 
vragen. ‘Ik zie dit als een belangrijke 
eerste stap in het beloofde participa-
tieproces met inwoners om de wijk 
aardgasvrij te maken. Samen met 
inwoners gaan we op zoek naar de 
beste manier om dit te doen. Dit zal 
van huis tot huis verschillend kun-
nen zijn door de verschillende type 
woningen en de huidige staat van 
verduurzaming. Het participatiepro-
ces in deze wijk is de eerste in deze 
vorm in de gemeente De Bilt en zal 
inzicht geven hoe om te gaan met 
het aardgasvrij maken van alle wij-
ken vóór 2050. Het is daarom heel 
erg belangrijk voor ons en wij trek-
ken daarom graag op met de inwo-
ners. Een onafhankelijk onderzoek 
naar de vragen van de inwoners is 
daarin de belangrijke eerste stap’. 

Het Buurtinitiatief Brandenburg West heeft maandag 24 april een lijst met 
vragen over de energietransitie in hun wijk overhandigd aan wethouder 
Krischan Hagedoorn (Duurzaamheid). [foto Guus Geebel] 

Geef een mening
over het Openbaar Vervoer

door Henk van de Bunt

Elk jaar wordt de dienstregeling binnen het openbaar vervoer (door de Provincie Utrecht) 
aangepast. Samen met de vervoerders U-OV en Syntus Utrecht vindt de Provincie Utrecht het 
belangrijk om te weten wat de reiziger van de dienstregeling vindt. Daarom hoort men graag 
de mening over de voorgenomen plannen voor het Utrechtse openbaar vervoer en wordt men 

geattendeerd op en uitgenodigd tot deelname aan de enquête hierover. 

In overleg met en op advies van 
Communicatiemedewerkers van 
zowel de gemeente De Bilt als de 
Provincie Utrecht wordt op het nut 
van deze enquête gewezen; zowel 
in De Bilt als in Bilthoven en in 
Maartensdijk zijn of waren de eer-
ste signalen van vermindering c.q. 
ontmanteling van het OV zichtbaar 
geworden. Ook Reizigersvereni-
ging Rover (dé stem van de reiziger 
in het openbaar vervoer) in de per-
soon van plaatselijk woordvoerder 
Evert Bouws ondersteunt de oproep 
tot meedoen aan de enquête: ‘Er is 
er een enorm tekort aan rijdend 
personeel. Als dit niet snel verbe-
tert, ziet het er somber uit voor het 
OV, ook wat lijnen als 55, 77 en 58 
betreft. U-OV en Syntus Utrecht 
hopen deze zomer weer zonder 
afschalingen te kunnen rijden, 
maar dan moeten er wel voldoende 
chauffeurs zijn’. 

Dienstregeling
Om zo goed mogelijk aan te sluiten 
bij de behoeften van de reizigers 
stellen de vervoerders U-OV en 
Syntus Utrecht ieder jaar plannen 
op voor het regionaal openbaar ver-
voer. Op sommige lijnen verandert 
de route of wijzigt de frequentie. 
Er zijn ook voorstellen opgeno-
men om in te spelen op (verwachte) 
reizigersgroei door het rijden van 
meer ritten.

De provincie Utrecht heeft de ver-
voerders dit jaar gevraagd een 
basisplan op te stellen waarin het 
huidige niveau wordt vastgehou-
den. Daarnaast doen de vervoerders 
voorstellen voor uitbreidingen: het 
pluspakket. Door een tekort aan 
personeel zijn de afgelopen maan-
den minder ritten gereden dan ge-
pland. Dit geld wil de provincie ge-
bruiken om de komende jaren een 

uitbreiding van het vervoeraanbod 
mogelijk te maken. In september 
wordt de defi nitieve dienstregeling 
en het eventuele pluspakket voor 
2024 vastgesteld.
De enquête is zo opgesteld dat de 
reiziger alleen die vragen ontvangt 
die betrekking hebben op de re-
gio waarin gereisd wordt met het 
openbaar vervoer. Er is ook een 
mogelijkheid om alle vragen te be-
antwoorden. Mede aan de hand van 
deze bevindingen wordt de nieuwe 
dienstregeling opgesteld. De nieu-
we dienstregeling zal per 10 de-
cember ingaan.

Meedenken
Voordat het dagelijks bestuur van de 
provincie Utrecht medio september 
een besluit neemt over de plannen 
is het eerst de beurt aan de reiziger. 
Iedereen die reageert en dat wenst 
zal door de provincie Utrecht op de 

hoogte worden gehouden van de 
uitkomsten en ontvangt zowel het 
defi nitieve vervoerplan als een sa-
menvatting van alle reacties op de 
enquête. Deze reacties zijn natuur-
lijk wel anoniem; vul voor 7 mei de 
voor iedereen toegankelijk enquête 
in op OV: u-ov.info/denkmee. In 
het vervoerplannen worden ook  
taxi-achtige lijnen  genoemd onder 

de naam U-fl ex. In Bilthoven ken-
nen we die voorziening ook, met 
name in Bilthoven-Noord. Mis-
schien wil u daarover ook wel iets 
kwijt. Behalve de reizigers worden 
ook de gemeenten, belangenorga-
nisatie ROCOV en aangrenzende 
concessieverleners en vervoerders 
geraadpleegd over de plannen voor 
de dienstregeling 2024.

Mobiliteitswethouder Pim van de Veerdonk bij de bushalte Fazantlaan 
van lijn 55 in Maartensdijk.

Lintjesregen 2023

Woensdag 26 april reikte burgemeester Sjoerd Potters aan acht 
inwoners van de gemeente De Bilt een Koninklijke Onderscheiding uit. 
V.l.n.r. de heer C.A. Floor, de heer M.A. de la Vieter, mevrouw M. L. 
Jurg - van der Sman, de heer V.B.W. Cornelissen, de heer G.J.M. Tielen, 
de heer J.P. Stam, de heer K.M. Schouten en de heer J.A.R. Mansum. 
[foto Henk van de Bunt]
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Maandag t/m donderdag 08.00 - 18.00 uur
Vrijdag 08.00 - 20.00 uur
Zaterdag 08.00 - 16.00 uur
Zondag Gesloten

OPENINGSTIJDEN Maertensplein 21a
3738 GM Maartensdijk

0346 - 211330

info@agf-landwaart.nl
www.landwaartculinair.nl

Chocolade-
framboos taart
Nu € 18,95
Ze zijn er weer… 
Onze bekende

FRUITWAARTJES

Asperge tijd...
We hebben alles in huis 
om uw asperge maaltijd 

compleet te maken.
Ham, eieren, zalm, boter, 

eigengemaakte Hollandaise 
en Bearnaisesaus en 
fantastische wijnen.

Wij schillen gratis
uw asperges!!!

Desem Donker 
grof volkoren
Nu € 3,49
Vrijdag en zaterdag 
Focaccia tomaat 
of bacon ui
Nu per stuk € 3,99

Vers van de traiteur

Van onze patissierVan onze bakker

Alle stamppotten en 
rauwkostsalades

100 gram                           € 0,99

Huis mix
Per bakje                           € 3,49

Alleen donderdag Volop Hollandse primeurs
o.a. Hollandse kas 

bloemkool, Hollandse 
kas bonen, rabarber, 
raapstelen, spinazie, 

tomaten, komkommers.

Volop Hollandse 
aardbeien

Scherpe dagprijzen!!!

Donderdag, vrijdag en 
zaterdag hebben we 

weer volop mooie 
voorgerechten 

en culinaire 
hoofdgerechten.

Aanbiedingen met een * geldig op donderdag 4, vrijdag 5 maart en zaterdag 6 mei.

Van onze notenafdeling:

Er is weer
Curry – kip soep

Gyros van kippendijen
met tzatziki en roseval 
aardappels 

€ 1,59
100 gram

Rijk gevulde 
Moussaka 

€ 1,69
100 gram

Toscaanse 
garnalen schotel
met saffraan rijst

€ 1,99
100 gram

Melanzane 
alla parmigiana 

€ 1,59
100 gram

Gewassen  
Spinazie 

€ 0,99
Zak 300 gram

Gesneden 
Meloenmix

€ 1,99
Volle bak

NIEUW08
05

09
05

10
05

Alle aanbiedingen zijn geldig van donderdag 4 mei t/m woensdag 10 mei

Gebraden rosbief

Gebakken boterhamworst

Procureur rollade

3 X 100 
GRAM

6.98

ONZE SPECIALITEITEN

VLEESWAREN TRIO

WEEKVOORDEEL

Maertensplein 18 | 3738 GK Maartensdijk
Tel (0346) 213070 | Volg ons op: 

DONDERDAG

VRIJDAG & ZATERDAG WOENSDAG

MAANDAG & DINSDAG

100 GRAM

1.25

WOENSDAG GEHAKTDAG

DIVERSE VLEESWAREN*

*vraag naar de voorwaarden

Half om half gehakt  1 Kg  |  9.00

Rundergehakt   1 Kg  |10.00

Gekruid gehakt   1 Kg  |10.00

GRILLWORST + LEVERWORST

GEMARINEERDE 
BIEFSTUKJES 4+1

GRATIS

KIPFILET
NATUREL OF GEMARINEERD 

500 GRAM 

5.98

BOOMSTAMMETJES 
5 VOOR 

6.-

VARKENSHAAS 
MEDAILLON SPIESJES 

KAAS

STOMPETOREN JONG 
1 KILO

14.-

SCHOUDERKARBONADE

RUNDERVINKEN  
SLAVINKEN 
GEHAKTSCHNITZELS

Filet Americain

Grillworst salade

Sellerie salade

3 X 150 
GRAM

6.98

SALADE TRIO

500 GRAM

9.98

1 KILO

9.99

SAMEN 

9.-

4+1
GRATIS8 VOOR

10.-
HAMBURGERS
HEERLIJK OP DE BBQ!!
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Gemeenteraad weet vergadering
op tijd af te ronden

door Guus Geebel

De raadsvergadering van 25 april dreigde uit te lopen op een vervolgvergadering maar kon 
toch rond half twaalf worden gesloten. Meestal is er een uitloopvergadering nodig. Het gebrek 

aan spreektijd van de fractie Forza De Bilt was daarvan een belangrijke oorzaak.

Als opvolger van Naomi Meys werd 
Jerien den Blanken na het afleggen 
van de ambtsbelofte geïnstalleerd 
in de Rekenkamercommissie De 
Bilt. Voorzitter van de commissie is 
Anouk van Aarsen. De raad besloot 
verder unaniem in te stemmen met de 
benoeming van leden van de Com-
missie Uitdaagrecht die bestaat uit: 
Peter Schlamilch (Forza De Bilt), 
René Olthof (Lokaal De Bilt), Ja-
comijn Baart (GroenLinks), Connie 
Brouwer (ChristenUnie), Ralph Ja-
cobs (VVD) en Aad Obbens (D66). 

Uitdaagrecht
Peter Schlamilch stelt dat de raad 
unaniem het uitdaagrecht steunde. 
‘Maar nu voorzitters van wijkver-
enigingen die duizenden inwoners 
vertegenwoordigen het uitdaag-
recht inroepen en hebben verzocht 
om participatie bij de Spoorzone 
beter en goedkoper te mogen or-
ganiseren, proberen de partijen die 
het initiatief voor het uitdaagrecht 
namen dit met alle macht tegen te 
houden.’ Schlamilch merkt op dat 
het college allerlei maatregelen 
nam waarvan enkele burgers had-
den aangegeven die zelf te willen 
uitvoeren. Forza vindt dat het col-
lege daarmee het vertrouwen heeft 
geschaad en dient daarover een 
motie van treurnis in. Verder dient 
hij een motie in met als overweging 

dat de Commissie Uitdaagrecht 
onbevooroordeeld en neutraal zou 
moeten zijn. In het dictum staat dat 
de nieuw te vormen begeleidings-
commissie als eerste taak heeft 
om het verzoek rond de Spoorzone 
voortvarend te beoordelen en daar-
van advies uit te brengen aan de 
raad. De twee moties van Forza De 
Bilt werden met ruime meerderheid 
verworpen.

Kerktorens
De raad besluit voor de restauratie 
van de drie gemeentelijke kerkto-
rens in Westbroek, Maartensdijk 
en De Bilt een krediet beschik-

baar te stellen van € 1.500.000. In 
een stemverklaring juicht Connie 
Brouwer de restauratie van vooral 
de toren in Maartensdijk toe. Die 
mag wat haar betreft dit kwartaal al 
beginnen. Peter Schlamilch en Arie 
Vonk Noordegraaf (SGP) sluiten 
zich daarbij aan. 
De Algemene verordening onder-
grondse infrastructuren De Bilt 
2023 wordt als niet discussiestuk 
vastgesteld. Connie Brouwer heeft 
tijdens de commissievergadering 
de wethouder gevraagd om actief 
toezicht te houden op de oplevering 
van met name trottoirs en fietspa-
den na het graafwerk. Daarnaast 
om te zorgen voor vrije en veilige 
doorgang op voet- en fietspaden 
door werkvoertuigen op de rijbaan 
of in parkeervakken te laten plaat-
sen. Eventueel een veilige route in 
te stellen.   

Zonneweide Voordaan
Het afgeven van de verklaring van 
geen bedenkingen voor het realise-
ren van een zonneveld in het bui-
tengebied van Groenekan werd een 
discussiestuk omdat de VVD in de 
commissie Openbare Ruimte een 
motie had aangekondigd, die ech-
ter niet werd ingediend. De burge-
meester concludeert daarom dat het 
een niet-discussiestuk is geworden. 
Forza De Bilt is het daar niet mee 

eens. Een ordevoorstel van Ralph 
Jacobs (VVD) om het toch een niet-
discussiestuk te laten zijn krijgt een 
ruime meerderheid. Schlamilch 
dient daarop een motie in om af te 
zien van het zonneveld. Wethouder 
Krischan Hagedoorn weerspreekt 
een aantal beweringen uit de mo-
tie en ontraadt deze. Het voorstel 
wordt aangenomen met Forza De 
Bilt en SGP tegen. De motie krijgt 
alleen steun van de indiener, de 
overige leden zijn tegen.

Adviescommissie
De verordening op de gemeente-
lijke adviescommissie Commissie 
Ruimtelijke Kwaliteit Gemeente De 
Bilt 2023 werd geamendeerd una-
niem aangenomen. Met dit voorstel 
wordt geanticipeerd op de inwer-
kingtreding van de Omgevings-
wet, zodat een goede omgevings-
kwaliteit kan worden geborgd. Het 
amendement ingediend door Han-
neke de Zwart (D66) om waar in de 
verordening staat, dat aanvullend 
maximaal 2 burgerleden en hun 
plaatsvervangers op persoonlijke 
titel op grond van maatschappelijke 
kennis en ervaring kunnen worden 
benoemd, wordt toegevoegd dat de 
burgerleden in de gemeente De Bilt 
woonachtig moeten zijn. Het amen-
dement krijgt steun van de raad. De 
motie van Hanneke de Zwart die 
vraagt de verordening na zes jaar 
te evalueren krijgt unanieme steun.

Moties
Donja Hoevers (D66) roept in een 
motie het college op te onderzoe-
ken op wat voor manier jongeren 
betrokken kunnen worden bij de 
totstandkoming, uitwerking en eva-
luatie van beleid. Zij denkt hierbij 
aan een jeugdpanel, jeugdadvies-

commissie of jeugdraad. Hoevers 
vraagt te onderzoeken aan welke 
beleidsplannen de jongeren een bij-
drage kunnen leveren en de resul-
taten daarvan voor de aanstaande 
begrotingsbehandeling terug te 
koppelen naar de gemeenteraad. 
Wethouder Pim van de Veerdonk 
staat sympathiek tegenover het 
voorstel. Om voor de begrotings-
behandeling een onderzoek te doen 
noemt hij kort, daar is meer tijd 
voor nodig. De jongeren te berei-
ken noemt hij een probleem maar 
hij geeft de motie een positief ad-
vies. Na schriftelijke stemming 
wordt het voorstel met 24 stemmen 
voor en 1 tegen aangenomen.

Connie Brouwer vraagt in een mo-
tie om de opbrengst van de recente 
inspraakavonden over de Omge-
vingsvisie te verwerken in een vol-
gende versie van het voorontwerp 
en deze te beschouwen als een 
extra tussenversie. Wethouder van 
de Veerdonk ontraadt de motie die 
wordt verworpen.

Donja Hoevers pleit voor het 
instellen van een jeugdraad. 

Jerien den Blanken wordt geïnstal-
leerd als lid van de Rekenkamer- 
commissie.

Gemeenteraadsvergaderingen 
duren lang 

door Henk van de Bunt 

Yvo Kok-Palma is opgeleid tot aardwetenschapper. Na omzwervingen langs buitenlandse 
universiteiten woont hij sinds 2001 inmiddels met vrouw en drie tieners in De Bilt. Hij is werkzaam bij 
de Inspectie Leefomgeving en Transport. Bij deze organisatie houdt hij zich als onderzoeker bezig met 

milieu en veiligheid, het liefst aan de hand van kwantitatieve data en visualisatie daarvan. 

Kok-Palma wordt niet altijd geluk-
kig van wet- en regelgeving en de 
wijze waarop die uitgeschreven en 
toegepast wordt: 'Mijn favoriete 
wetsartikel zegt dat de zorg van de 
overheid gericht is op de bescher-
ming en verbetering van het leef-
milieu' (Grondwet artikel 21), maar 
doet de overheid dat wel genoeg? 
Denk aan toenemende overlast 
door wegverkeer en luchtvaart, of 
de belastende intensieve vlees- en 
zuivelindustrie. We hebben maar 
één aarde, en daar moeten we dus 
heel zuinig op zijn. De moderne 
mens drukt een te groot stempel op 
de leefomgeving. Alle mensen, die-
ren en planten in gemeente De Bilt 
verdienen een fijne en respectvolle 
plek, nu en in de toekomst'. 

Jaar 
Ondertussen is Yvo al weer een jaar 
gemeenteraadslid voor GroenLinks. 
Het is een druk bestaan. Als hij zou 
willen, kan hij elke avond wel er-
gens terecht bij bijeenkomsten of 
vergaderingen. Wat hem persoonlijk 
tegenvalt, is de enorme lengte van 
de gemeenteraadsvergaderingen: 

'We krijgen het steeds vaker voor el-
kaar de raadsvergadering niet binnen 
vier uur af te ronden. En dan moet 
iedereen op een andere avond weer 
terugkomen, alsof we niet al genoeg 
te doen hebben als deeltijd-volks-
vertegenwoordigers. Het is niet wat 
ik noem 'efficiënt vergaderen', Kok-
Palma heeft de afgelopen twaalf 
raadsvergaderingen geanalyseerd en 
legde de nadruk op de spreektijden 
of eigenlijk de microfoontijden. Hij 
verklaart de lange vergaderingen 
onder andere door vaak ingebrachte 
punten van orde, die niet in het re-
glement voorkomen. 

RVO 
`Veel gemeenteraden in Nederland 
kunnen het prima zonder spreek-
tijdenregeling, maar ooit is in ge-
meente De Bilt bedacht dat het hier 
gereguleerd moet worden. Het ef-
fect hiervan vind ik matig. In ons 
Reglement van orde voor vergade-
ringen en andere werkzaamheden 
van de raad gemeente De Bilt 2018 
(Rvo) is opgenomen dat elke fractie 
in een reguliere vergadering maxi-
maal 12 minuten spreektijd heeft, 

inclusief stemverklaringen en in-
terrupties, exclusief reacties op in-
terrupties en voorstellen van orde. 
Met de tien (sinds kort elf) fracties 
zou je denken dat er aan maximaal 
2 uur dan wel genoeg is. Plus nog 
wat tijd voor de burgemeester en 
de wethouders om hun bijdragen te 
leveren, en we kunnen om half elf 
aan de veganistische borrelhapjes. 
Maar nee, er moesten vier van de 
twaalf vergaderingen afgebroken 
worden wegens het nachtelijke uur. 
En dan moet iedereen op een ande-
re avond weer terugkomen.' Het is 
gewoon telkens weer een lange zit 
voor de raadsleden, en alle andere 
aanwezigen niet te vergeten. Niet 
dat het raadslid Kok-Palma niet 
gewaarschuwd was. Toch hoopt 
hij met zijn analyse door de vinger 
erop te leggen hier wat verbetering 
in te brengen. 

Via de voorzitter 
'Het viel verder op dat de burge-
meester, de voorzitter van de raad, 
ook veel aan het woord is. Hij is de 
spil van de vergadering: iedereen 
moet via hem spreken en hij geeft 

dan ook voortdurend het woord van 
de ene aan de andere persoon. Als 
het goed is, is er nooit directe inter-
actie tussen twee andere personen. 
Voor de netheid van de vergadering 
is dat goed te begrijpen, maar voor 
de lengte van de vergadering is dit 
natuurlijk minder. Overigens is ner-
gens vastgelegd dat onze raadsle-
den en wethouders via de voorzitter 
moeten spreken. Kennelijk is het 
een gewoonte, maar ik kan niet al-
tijd overweg met ongeschreven ge-
woonten als die niet effectief lijken 
te zijn in het hier en nu.' 
Kok-Palma vraagt zich af of het 
spreken via de voorzitter nog wel 
van deze tijd is. Vroeger, in de be-
ginjaren van de telefonie, hadden 
we telefonistes die voortdurend 

zeiden ‘Ik verbind u door’ en ze 
plugden de kabel ergens in de te-
lefooncentrale. In wezen doet de 
voorzitter van elke volksvertegen-
woordiging hetzelfde: namelijk vra-
gen en opmerkingen doorgeleiden 
van de ene naar de andere persoon. 
Ondertussen kunnen we allang di-
rect telefoneren zonder telefoniste, 
hoewel zelfs dat ook niet meer zo-
veel gebeurt door de opkomst van 
het gebruik van tekstberichten via 
bijvoorbeeld Whatsapp'. Yvo Kok-
Palma is benieuwd of het lukt om 
de komende drie jaar de raadsver-
gaderingen voor middernacht af te 
ronden. 'Veel aanwezigen hebben 
er namelijk al een hele werkdag op 
zitten en mogen de volgende och-
tend weer aan het werk.' 

Yvo Kok-Palma alweer op stap als gemeenteraadslid; ditmaal op een 
avond in het H.F. Witte-centrum.



  Krachtinstallaties

  Lichtinstallaties

  Beveiliging

  Telefooninstallaties

  Computernetwerken

Dorpsweg 156 3738 CK  Maartensdijk 
Tel. 0346 - 211 338

info@vanwoudenbergelektro.nl

Elektrotechnisch
Installatieburo van Woudenberg b.v.
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BIJ ONS KUNT U TERECHT VOOR 
EEN AMBACHTELIJKE, VAKKUNDIGE 

REPARATIE VAN UW SCHOENEN 

OOK  
HET ADRES 
VOOR UW 

LEDERWAREN

LOOYDIJK 107 - DE BILT - 030 220 2994 - SCHOENMAKERIJVANDERMEYDEN.NL

Heb je interesse in één van bovenstaande 
vacatures? Mail dan je motivatie naar  
emmausbilthoven@gmail.com

EMMAUS BILTHOVEN  
ZOEKT VRIJWILLIGERS:
BIJRIJDER
Onze chauffeur rijdt rond in de Emmaus-bus om spullen  
bij mensen op te halen of om gekochte spullen bij mensen  
af te leveren en doet dit graag met een leuke collega.  

WINKELMEDEWERKER
In de winkel hebben we mensen nodig om spullen te  
sorteren voor in de winkel (elke doordeweekse dag)  
en voor de verkoop (dinsdag, woensdag,  
vrijdag en zaterdag). 

Maartensdijk - Den Dolder - Hilversum
tel.: 0346 - 21 12 35 - www.bakkerbos.com

OOK HEBBEN WE WEER ORANJE 
TOMPOUCEN EN EEN HEERLIJKE 
ORANJE SINAASAPPELCAKE.

NU VOLOP 
ORANJE GEBAK!

5 MEI BEVRIJDINGSDAG
VIER JE MET

EEN BEVRIJDINGSSOES!!!

Dat wil ik ‘effe’ kwijt…
Maertensplein ongeschikt voor optreden DJ. 
Afzien voor omwonenden.

De Oranjevereniging Maartensdijk had een leuk programma voor Konings-
dag. Het laatste onderdeel: ‘DJ op het plein’ vond ik minder plezierig! Uren-
lang luide muziek van een DJ op een plein waar alleen maar ouderen wonen? 
Vreemd dat de gemeente daar vergunning voor geeft!

‘Het ging om gezellig na praten op het plein met muzikale omlijsting van 
een DJ’, zo mailde mij de Oranjevereniging. Overlast in de avonduren voor 
buurtbewoners was niet de bedoeling.

Napraten zal m.i. niet eenvoudig zijn geweest boven deze ‘muzikale omlijs-
ting’. Het probleem is ook de slechte akoestiek van het Maertensplein. Die 
maakt het plein volgens mij ongeschikt voor dit soort activiteiten. Elke deci-
bel kaatst heen en weer tussen de bebouwing en wordt versterkt. Binnenshuis 
werden we geplaagd door ritmisch gebonk en gedreun en alleen de lage tonen 
van bas en drums. Kortom herrie en wel degelijk overlast voor de omwonen-
den en een onplezierige afsluiting van de Koningsdag. 

Graag een volgend keer op een andere locatie met minder overlast voor om-
wonenden. 

K. Stoevenbeld, 
Maertensplein

Irene Volleybal zamelt voedsel in
Net als ruim 80 clubs van 7 ver-
schillende sporten heeft Irene 
Volleybal zich ingezet voor vele 
gezinnen tijdens de inzamelings-
maand voor de Voedselbank. De 

clubs die inzamelden waren ver-
spreid over het hele land. Leden, 
fans, scheidsrechters en andere 
vrijwilligers konden aan de hand 
van een ‘boodschappenlijstje’ hun 

voedsel doneren en met succes. 
Iedereen binnen de club was zeer 
betrokken bij de actie. 

(Janine Pleizier)

Pannenkoeken bij de Zonnebloem
Donderdag 20 april heeft de Zonnebloem afdeling De Bilt - Bilthoven voor haar gasten een 

pannenkoekenlunch georganiseerd. Maar liefst 50 gasten namen deel en begeleiding en 
vervoer werd geregeld door 15 vrijwilligers.

De gasten waren blij dat ze er weer 
even uit konden en hebben dit uitstap-
je erg gewaardeerd. De Zonnebloem is 
er voor mensen met een lichamelijke 
beperking. Nieuwe gasten zijn wel-
kom en kunnen zich aanmelden.

Zonnebloem is op zoek naar vrijwil-
ligers die gasten willen bezoeken of 
mee willen helpen bij uitstapjes. Ook 
chauffeurs zijn welkom. Aanmelden 
als vrijwilliger/chauffeur kan bij de 
Zonnebloem De Bilt-Bilthoven via 
tel. 030 2080211 of via zonnebloem.
debilt.bilthoven@hotmail.com. 
(Lout Bracke) Zonnebloemgasten genieten van hun pannenkoekenlunch.

Bij Irene zijn in totaal 16 kratten voedsel opgehaald.

Snel en makkelijk online een afspraak maken:

www.hairdesque.nl

Maertensplein 33 • Maartensdijk • 0346-213711

www.hairdesque.nl   Hairdesque

Lieve mensen, let op!
Onze collega's gaan om de beurt op vakantie.

Hou daarom dit rooster goed in 
de gaten!

Onze teamvakanties:
Femke: 10 juli  t/m  31 juli
Anne Linde: 28 juli  t/m  4  aug
Christa: 30 juli  t/m 20 aug
Kysha:  7 aug  t/m 28 aug
Miranda: 7 aug  t/m 28 aug
 30 april t/m  8 mei

✁



De Bilt – Bilthoven

Maartensdijk

Groenekan

Hollandsche Rading

Westbroek
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Donderdag 27 april werd Koningsdag in de gehele gemeente uitbundig gevierd. De diverse oranje-
verenigingen hadden zich enorm ingespannen om er een mooie dag van te maken met voor ieder
wat wils. Helaas is de ruimte in de krant beperkt en kunnen we slechts een kleine impressie geven

maar op www.vierklank.nl treft u uitgebreide verslagen aan.

Koningsdag uitbundig gevierd

► Klokslag 10.00 uur opende 
kinderburgemeester Renske 
Iseger de festiviteiten rond 
Jagtlust. 
[foto Guus Geebel]

►► De vrijmarkt trok veel 
bezoekers maar de kleintjes 
hadden meer aandacht 
voor het speeltoestel. 
[foto Guus Geebel]

► Ruime keuze aan springkus-
sens in Maartensdijk.
[foto Kees Diepeveen]

►► Hoe sterk ben jij. 
[foto Kees Diepeveen]

► Burgemeester Sjoerd Potters 
en partner Tony maken een ritje 
met de koets. 
[foto Henk van de Bunt]

►► Fanatieke start van de 
obstacle run. 
(foto via Oranjecomité 
Groenekan)

► Kinderburgermeester Renske 
Iseger is druk met de organisatie 
van eendjesrace.

►► De sfeer zit er goed in.

► Muziekvereniging Vrienden-
kring opende de optocht.

►► De ‘scheids’ houdt het 
nauwlettend in de gaten. 
(foto Karien Scholten)
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zodat iedereen
mee kan doen

MEE 
denkt 
mee

Heb je hulp thuis nodig? Heb je vragen of zorgen over een beperking of 
chronische ziekte. En zoek je iemand die naast je staat, zich inleeft in jouw 
situatie en met je meedenkt? Wij geven gratis informatie, advies 
en ondersteuning. We helpen je op de manier die bij jou past.

MEE denkt met je mee
▬als je passende zorg of ondersteuning zoekt
▬als je niet tevreden bent over de zorg die je krijgt
▬bij het aanvragen van een indicatie voor langdurige zorg 

(Wlz)
▬bij vragen over vergoedingen en persoonsgebonden budget
▬als je een gesprek hebt met de gemeente of een organisatie
Hulp van MEE is

▬Gratis, geen verwijzing of indicatie nodig
▬Voor iedereen, kinderen, jongeren, volwassenen en ouderen
▬Persoonlijk, jouw wensen staan voorop

Wat kunnen we voor jou doen?
Bel of mail ons
030 264 22 55
clientondersteuning@mee-ugv.nl
www.mee-ugv.nl 

en nog véél 
meer

Vlijtig Liesje
Salvia

Afrikaan
Lobelia
Petunia
Verbena
Begonia

Week 4: 
sixpacks

Alle sixpacks
kassa-
korting .... 20%

Salvia
Afrikaan

Lobelia
PetuniaPetuniaP

sixpackssixpacks

20%
en nog véél 

B

meer

Dorresteinweg 72b Soest  - 035 - 6012883 • vaarderhoogt.nl  
Zie ook webshop.vaarderhoogt.nl - Elke zondag open 12.00 - 17.00 uur

Geldig t/m dinsdag 9 mei

Ons Blij Lente Festijn gaat de vierde week in. Deze week scoort 
u altijd een ZES, want onze Blije Lente aanbieding staat 
volledig in het teken van de SIXPACKS. We hebben 
er een enorm grote variatie in die we in rijen hebben 
opgesteld op de showtafels. Volop kleur, volop keus en 

volop korting. Ideaal 
om uw tuin creatief te 
decoreren en te voorzien 
van frisse vrolijke flora.

GESPECIALISEERD IN MIDDEN�OOSTEN,
SURINAME EN INDIË PRODUCTEN

HESSENWEG ��� DE BILT * OPEN TOT ��.�� UUR

Golden appel € 1,25 / kg

Peren € 1,49 / kg

Barilla pasta
alle soorten, per pak
 € 1,25

ACTIE van 3/5 tot met 10/5

Vacature
in de krant?

DOORPLAATSING OP DE SITE!GRATIS
Bent u op zoek naar personeel en plaatst u uw vacature bij ons in de krant dan 
plaatsen wij deze 4 weken gratis door op www.vierklank.nl. In de rubriek vacatures 
verzamelen we alle vacatures uit de krant van lokale en regionale adverteerders.

Geldt niet voor vacatures die bij de nootjes geplaatst worden.
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Het tuchthuis van Lüttringhausen 
tijdens de Tweede Wereldoorlog

- deel 2 -

Diverse verzetsstrijders uit Bilthoven en De Bilt zijn in concentratiekampen terecht gekomen. 
Tenminste drie van hen hadden een connectie met Bilthoven/De Bilt: Walter Kooy, KMA-kadet; 

Eduard Veterman, een joodse (toneel)schrijver en -criticus; en Meindert Brouwer, huisarts in 
Bilthoven. Aan de hand van hun ervaringen schetst Bernard Schut (in een driedelig artikel) een beeld 

van leven en lot van de politieke gevangenen in Lüttringhausen tijdens de Tweede Wereldoorlog. 

In een plaatselijk fotoboek wordt 
Lüttringhausen ‘die grüne Oase’ 
genoemd. Het aldaar al sinds 1906 
bestaande tuchthuis wordt niet ver-
meld. Voor de politieke gevangenen 
die hier tijdens de oorlog gevangen 
zaten, was het in ieder geval alles-
behalve een paradijselijk verblijf. 
En wellicht nog steeds niet. Anno 
2022 bestaat de strafgevangenis, 
thans Justizvollzugsanstalt Rem-
scheid, nog steeds.

Walter Kooy
Veterman en Brouwer hebben veel 
korter in Lüttringhausen gevan-
gen gezeten en minder geleden 
dan Walter Kooy, die er ruim drie 
jaar verbleef: van 18 mei 1941 tot 
20 juni 1944. Een maand langer 
dan waartoe hij was veroordeeld. 
Wat waren zijn ervaringen? Op de 
vraag: Hoe ben je tijdens je gevan-
genschap behandeld? antwoordt hij 
later: Nooit geslagen. Correct, doch 
minderwaardig. Onnoemelijk kou 
geleden 60 pond afgevallen, en hij 
laat o.a. onvermeld hoe hij gestraft 
werd met 14 dagen Bunkerarrest 
mit Kostentzug, eenzame opslui-
ting in een kooi zonder voedsel. 
Hij at insecten wanneer die door de 
kooi liepen, sliep op de grond zon-
der deken.
Zelf heeft hij zijn ervaringen niet 
op schrift gesteld. Wel is de cor-
respondentie bewaard gebleven 
met zijn vriendin en latere vrouw 
Jansje (Jacky) Noordanus. D.w.z. 
zijn brieven aan haar. Gevangenen 
mochten alle 4 weken één privé-
brief schrijven en één ontvangen. 
Helaas geven zijn brieven geen 
realistisch beeld van zijn verblijf 
in Lüttringhausen Eerder het te-
gendeel. Brieven moesten immers 
de censuur te passeren. Daarom 
lezen we: We maken het hier nog 
altijd puik en Gesund wie ein 
Fisch. Daarnaast over het werk dat 
de gevangenen moesten doen in de 
leerindustrie. En hoe hij kans ziet 
een kristalontvanger in elkaar te 
knutselen waardoor hij nieuws kan 
ontvangen, in het bijzonder Radio 
Oranje. Wat in het algemeen opvalt, 
is de nadruk op voeding, gezond-
heid en gewicht, het gaat hem goed 
is de teneur, hij wil het overleven. 

En ook de geruststellende, herhaal-
de opmerking dat hij ondanks de 
enorme tijd dat hij gevangen moet 
zitten, uitziet naar zijn invrijheid-
stelling. Hij telt af. En dan op 20 
juni 44 wordt hij vrijgelaten. Zijn 
drie jaar zaten erop. Met 191,23 
marken Arbeitsbelohnung. Genoeg 
voor een enkeltje Bilthoven.

Veterman
Lüttringhausen, in een heerlijk 
landschap boven op een heuveltop 
gelegen, ontving ons verrassend 
vriendelijk, schrijft Veterman in 
Keizersgracht 763, waarin hij zijn 
oorlogsherinneringen noteerde. 
Hij arriveerde er in het najaar van 
1944, met hetzelfde transport als 
Meindert Brouwer, de huisarts uit 
Bilthoven. Walter Kooy was toen 
al enige maanden vertrokken. De 
opmerking van Veterman, Lüt-
tringhausen ontving ons verrassend 
vriendelijk, is ook zelf verrassend. 
In de Duitse praktijk bleek er vaak 
weinig verschil tussen een tuchthuis 
en een concentratiekamp, al was je 
in het eerste geval niet bij voorbaat 
ten dode opgeschreven. Veterman 
voegt er aan toe: Maar inderdaad: 
men heeft ons, zover dat ging, in 
Lüttringhausen met zachtheid be-
handeld. We verhongerden, dat is 
waar. De wachtmeesters stalen ons 
eten en onze sigaretten, dat is waar. 
We verkleumden in de onverwarm-
de cellen. De medische behandeling 
was een persiflage. Maar dit alles 
viel nog niet te vergelijken met de 
bejegening die men in andere ge-
vangenissen ondervond. Veterman 
werd aan het werk gesteld. Hij 
moest riempjes maken, bestemd 
voor de leerindustrie. Een mono-
toon bestaan. Dus ging de truken-
doos open, waardoor hij kans zag in 
het hospitaal te werk gesteld te wor-
den. En daar ontmoette hij Brouwer 
weer -die door middel van een even 
kritieke maagzweer kans had gezien 
daar ook terecht te komen- en Jan 
Kassies, uit de kring van Vrij Ne-
derland. Er was daar zelfs een radio. 
Maar verder was er gebrek aan al-
les. Aan voedsel. Aan geneesmidde-
len. Om wonden te verbinden werd 
closetpapier gebruikt. Patiënten 
stierven van uitputting.

Bevrijding
De bevrijding naderde. Maar toen 
dreigde een nieuw gevaar. De Ges-
tapo eiste de politieke gevangenen 
op en dreigde deze te liquideren. 
Op hetzelfde moment kreeg Jan 
Kassies te horen dat hij gratie 
kreeg en zich moest abmelden in 
het nabijgelegen Remscheid. En 
dat terwijl de geallieerden nader-
den en de geluiden van het front al 
hoorbaar waren. De gevangenisdi-
recteur echter saboteerde de eisen 
van de Gestapo om de politieke 
gevangenen uit te leveren. En het 
lukte Jan Kassies de geallieerden 
te alarmeren. Op 15 april namen 
de Amerikanen het kamp in en 
werden de gevangenen gered. Vrij 
snel na de overname van de macht 
door de Amerikanen delegeerden 
zij deze aan Veterman en de zijnen. 
En zo werd Prof. dr. Ed Necker 
president van het comité van poli-
tieke gevangenen in de A-vleugel. 
En dat betekende o.a. de zorg voor 
de repatriëring van alle politieke 
gevangenen, waaronder ook de 
screening van hun politieke ver-
leden. Enige ondersteuning vanuit 
Nederland werd niet geboden, een 
vaker gehoord verwijt. Als laatste 
Nederlanders bleven Veterman 
met enkele andere getrouwen van 
het eerste uur achter. Brouwer was 
met de zware zieken (veel tbc) 
mee in de ambulance. En toen uit-
eindelijk konden ook zij terug naar 
Nederland. Daarover later.

Brouwer
Zo kwam dus ook Brouwer met 
hetzelfde transport als Veterman in 
Lüttringhausen aan. Ook hij vond 
de behandeling daar naar verhou-
ding humaner. Zo mocht hij bij-
voorbeeld zijn eigen kleding aan-
houden in plaats van de bekende 
gestreepte gevangeniskledij. Een 
gebaar dat misschien minder be-
langrijk lijkt maar veel verraadt. 
Wel was ook daar het eten slecht en 
werd naar het einde van de oorlog 
toe steeds slechter. Er heerste tbc en 
door de gebrekkige voeding hon-
geroedeem. Ook Brouwer zag kans 
in het ziekenhuis te komen, waar de 
medische situatie dramatisch bleek, 
en beleefde daar de bevrijding mee 
door de Amerikanen. Ook Brouwer 
vertelt in Den Vaderland Getrouwe 
van de hectiek voor de bevrijding, 
wanneer de Gestapo jaagt op poli-
tieke gevangenen, de gevangenen 
zich voorbereiden op een dan nood-
zakelijk verzet. Opmerkelijk detail, 
de gevangenen beschikten inmid-
dels over revolvers en celsleutels. 
Maar tenslotte volgt dan toch de 
bevrijding door de Amerikanen. 
Drie weken later verlaat Brouwer 
de gevangenis als begeleider van 
een transport ernstig zieke patiën-
ten. (Bernard Schut)

Huisarts Brouwer in april 1964 tijdens het huwelijk van de ouders van 
Ellen van Thiel - Brouwer uit Bilthoven: ‘De vrouw die er naast loopt is 
niet zijn vrouw maar de moeder van mijn moeder’.

Eduard Veterman met nog enkele anderen in de poort van Lüttringhausen. 
(uit Collectie Verzetsmuseum Amsterdam)

Deel 1 gemist?
kijk op www.vierklank.nl

Jaarlijkse herdenking 
gevallenen Fort De Bilt

Zaterdag 29 april vond de jaarlijkse herdenking van de 
oorlogsslachtoffers plaats die op Fort De Bilt in de Tweede 
Wereldoorlog het leven lieten. Een moment om samen stil 

te staan bij de gruwelijkheden van de oorlog en vooral 
om hen te eren die in de Tweede Wereldoorlog hun leven 

hebben gelaten op dit fort en elders in Utrecht. 

De herdenking op Fort De Bilt begon om 19.30 uur met het luiden van 
de klok. Hieraan voorafgaand was het fort vanaf 18.00 uur geopend. 
Nabestaanden en andere belangstellenden verzamelen zich in het nabij-
gelegen hotel Mitland en om 19.35 uur liepen allen gezamenlijk naar 
het monument.

Er werd medewerking aan de Her-
denking verleend door Abdulaal 
Hussein en Adam Warrak; twee 
mensen die de recente oorlog in 
hun land moesten ontvluchten 
en belangstellenden op indrin-
gende wijze deelgenoot maakten 
van de gevolgen van een oorlog. 
Aansluitend volgden er twee mi-
nuten stilte en daarna werden er 
twee coupletten van het Wilhel-
mus gezongen. De gemeente De 
Bilt werd vertegenwoordigd door 
burgemeester Sjoerd Potters en 
wethouder Krischan Hagedoorn. 
[HvdB]

V.l.n.r. Oud-militair Herman Steendam (voorheen De Bilt) en 
burgemeester Sjoerd Potters ontmoetten de 103-jarige veteraan Martin 
Mobach (naast hem familie). (foto Douwe Tijsma)

Bloemen van het Biltse gemeente-
bestuur. (foto Douwe Tijsma)
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Te koop aangeboden
Universele dakkoffer met dra-
gers. €50,-. Tel 06-52848030

3 puzzels J.van Haasteren 
1000 stukjes, compleet. 
Bloemencorso, Ter land, ter 
zee en in de lucht, en ver-
keerschaos. €7,50 per stuk 
of alle 3 voor €15,-. Tel. 
06-16613197

Personeel gevraagd
Kom jij ons team versterken? 
BEZORG De Vierklank op 
woensdag, duur (afhankelijk 
van de wijk) 1 tot 1,5 uur. 
Bezorgen kan vanaf 13 jaar. 
Wijken in heel gemeente De 
Bilt beschikbaar. Meld je aan 
via info@vierklank.nl of bel 
0346-211992.

Theater in 't Groen zoekt 
VRIJWILLIGERS voor hulp 
bij catering 1 t/m 4 juni. 

Kom je ons paar uurtjes 
helpen? Aafke en Margriet 
0645218570

Personeel aangeboden
KLUSBEDRIJF Top Voor al 
uw kleine en grote klussen 
binnens- en buitenshuis.
Tel. 06-50660689. 
www.klusbedrijf-top.nl

Laat uw tuin ontwerpen door
de man, die hem aanleggen
en onderhouden kan:
Tuinvreugde, de natuurlijke
HOVENIER. Kijk op
www.tuinvreugde.nl of bel
Marcel: 06 21290891.

Jonge vrouw met erva-
ring zoekt werk als huis-
houdelijke hulp. €15,-/uur. 
Referenties beschikbaar. Tel. 
06-842807223

Schildersbedrijf R.Wegman. 
Voor al u binnen/buiten schil-
der, saus en behang werk-
zaamheden. KVK.VCA. 
Ruim 25 jaar ervaring.  Vrijbl.
pr.opgave. Voor meer info tel: 
0642709940

Diversen
Oud ijzer- en metaalaf-
val B.A.S. Recyling - 
Maartensdijk. www.basrecy-
ling.nl Tel. 06-40764075

Te huur: ruime 
GARAGEBOX/opslagruimte 
centrum Bilthoven €135,- 
p/m Tel. na 17.00 uur 035-
6560764 / 06-24760212

Opruiming van inboedels, huizen, schuren, garages etc. 
Bezemschoon opleveren. Wij geven de hoogste prijs voor 
auto’s en (brom)fietsen etc. Kringloop midden Nederland. 
Tel. 06- 50897262

Jezus komt terug!
De Hemel en de Aarde worden nieuw!
Deze boodschap wordt iedere zondagmiddag om 14 uur 
gebracht.
Evangelische Gemeenschap.
Zuiderkapel, Boslaan 3 in Bilthoven.
Inl. 030-6035463 / 2283034

Analoog kanaal 45 / digitaal kanaal 43 / 
www.regiotvdebilt.nl

• Nieuws • Agenda • Informatie

Parel Promotie
o n t w e r p + p r i n t + d r u k

Uw lokale 
drukwerkspecialist

Spoed als het moet! 

0346 - 21 12 15 - www.parelpromotie.nl.

Kleur en Vorm bij 
fotoclub Bilthoven

Op maandag 8 mei zal gastspreker Viviane van Hooft van Studio on the 
Spot een avondvullend programma verzorgen over kleur en vorm in de 
fotografie. Ook zet ze haar toehoorders aan het werk met een opdracht.

Later in het jaar komt ze terug om de opdracht te bespreken.

Als fotografisch kunstenaar legt Viviane op spontane wijze de wereld vast in grafi-
sche kleurrijke beelden. Haar inspiratie vindt ze online en in de kunst, maar vooral 
regionaal. ‘In je eigen omgeving is al genoeg moois te zien, als je maar goed kijkt’, 
benadrukt zij. Voor portret- en productfotografie en prints voor aan de muur werkt 
Van Hooft op locatie (vandaar ‘on the spot’) Haar getrainde oog voor kleur, vorm 
en design levert foto’s op van prachtige details uit de landschappelijke en stede-
lijke elementen.

Smartphonefotografie raakt steeds meer ingebur-
gerd bij jong en oud. Ook hierbij blijft techniek een 
onderdeel bij de fotografie waarbij beeldspraak, 
intuïtie en een open blik een grote rol spelen. Alle 
foto’s kunnen onderdeel van een serie zijn.

Geïnteresseerd en geen lid van de fotoclub? Ook 
dan ben je van harte welkom op deze clubavond 
van de FCB op maandag 8 mei in HF Witte Cen-
trum, Henri Dunantplein 4 in De Bilt. Aanvang 
20.00 uur.                                      (Jeannette Kok) 

Meijers in 
muzikaal 

Familieportret
Zaterdag 13 mei vindt in Theater Het Licht-
ruim om 20.00 uur de voorstelling ‘Familie-
portret’ plaats. Het is cabaret, muziek uit alle 
windstreken, schaterlachen en gezelligheid. 
Marjolein Meijers, bekend als Annie van de Be-
rini’s, haalt samen met muzikanten Walter en 
Onno Kuipers mooie herinneringen naar boven 
en voegt nieuwe hoogtepunten toe aan het fami-
liealbum.

Voor dit nieuwe muzikale theaterfeestje werd 
Meijers geïnspireerd door familieportretten waar-
van het verhaal door de jaren heen verloren gegaan 
is. Ze brengt deze verhalen weer tot leven met 
prachtige liedjes. Het trio Marjolein Meijers, Wal-
ter Kuipers en Onno Kuipers heeft hun sporen in 
de muziek ruimschoots verdiend. Uniek door niet 
alleen de muzikale variatie, maar ook de doorleef-
de cabareteske omlijsting door Marjolein Meijers. 
Kaarten zijn verkrijgbaar via kunstenhuisidea.nl/
agenda

Lezersactie
Voor lezers van De Vierklank is een aantal kaarten beschik-
baar. Om hiervoor in aanmerking te komen stuurt u een 
mail naar info@vierklank.nl met in het onderwerp Meijers. 
De kaarten worden onder de inzenders verloot. Iedereen 
krijgt bericht.

Hotel voor ringslang
Zaterdag 29 april organiseerde IVN De Bilt en omstreken in samen werking 
met de fam. van Boetzelaer een middag ‘Broeihoop bouwen’ op landgoed 
Eyckenstein. Liefst 11 kinderen hebben met veel inzet een prachtige broei-
hoop gebouwd: 1400 kg compost, 1000 kg paardenmest, veel bladeren en 
honderden grote takken werden naar de broeihoop plaats gebracht, veel en 
zwaar werk. (Wim Westland)

Trots staan de harde werkers bij de grote broeihoop.

Kanshebbers bij 
fortenverkiezing
In het kader van de tiende editie van FORT! 

Magazine is de Mooiste Fort verkiezing 
gestart. Alle fort-locaties aangesloten bij 
Stichting Liniebreed Ondernemen zijn 

genomineerd om deel te nemen 
aan de verkiezing. 

Volgens de initiatiefnemers zijn de afgelopen 
twintig jaar de 88 forten in Nederland zogenaamde 
‘levende forten’ geworden. Bij de één vergader je, 
bij de ander bezoek je het museum. Onder de deel-
nemende forten zijn Fort Ruigenhoek in Groene-
kan, Rhijnauwen in Bunnik en de forten Blauwka-
pel, Aan de Klop, De Gagel en De Bilt in Utrecht.

Tot 1 juli kan het publiek stemmen op www.mooi-
stefort.nl. De 5 forten met de meeste stemmen zul-
len daarna doorgaan. Tijdens het forten- en ves-
tingfestival 2023 op 2 en 3 september wordt het 
winnende mooiste fort bekend gemaakt. [HvdB]

Nootjes kunt u per mail stu-
ren naar info@vierklank.
nl. Biedt u iets te koop aan 
onder €50,- dan hoeft u niet 
te betalen. In alle andere 
gevallen betaalt u €5,- voor 
de eerste 90 tekens en €1,50 
voor iedere 30 tekens meer. 
Na inzending ontvangt u 
een accept email waarmee u 
via Ideal kunt betalen.

Documentaire 
‘Over Leven’

in Het Lichtruim
Over Leven is een bijzondere documentaire over de woede en dromen 
van de werkende klasse in ons land. Je krijgt een uniek inkijkje in de 
levens en de strijd van acht gewone mensen en hun gewone werkplekken; 
van het kinderopvanglokaal tot de touringcar. Met liefde voor hun vak, 
maar leed door slechte werkomstandigheden en lage lonen. 

Naast Jimmy Dijk (2e Kamerlid) en organisator en oud Maartensdijker Lieke 
Smits (FNV) komt een van deze acht mensen op donderdag 11 mei naar de 
vertoning in Het Lichtruim, Planetenplein 2 te Bilthoven.

Op 7 maart ging de documentaire in première in het Koninklijk Theater Tus-
chinski in Amsterdam, waar hij door een volle zaal ademloos werd bekeken 
en de hoofdrolspelers een plek ver-
overden in de harten van alle aanwe-
zigen. Ook toont de documentaire een 
bijzondere bijdrage van FNV-voorzit-
ter Tuur Elzinga, die vertelt waarom 
hij persoonlijk zo gemotiveerd is om 
de strijd voor respect en rechtvaardig-
heid aan te voeren.

Een trailer is alvast te bekijken op 
youtu.be/kRujchnJx9c. Meer informa-
tie is te vinden op de website van het 
FNV. De film start om 20.00 uur in de 
theaterzaal. De toegang is gratis. Tij-
dens de avond kan men in gesprek met 
de organisatoren en een van de deelne-
mers aan de documentaire. Achteraf is e r 
gelegenheid tot napraten. [HvdB]

Lieke Smits is organisator van de 
documentaire.
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Geslaagde uitwisseling
naar de partnergemeente Coesfeld!

Maandag 27 maart vertrok de Duits-klas van Het Nieuwe Lyceum naar Coesfeld (in Duitsland), 
de zustergemeente van gemeente de Bilt. De uitwisseling duurde 3 dagen, in deze tijd hebben de 
scholieren kennisgemaakt met Duitse scholieren, de stad en zelfs politici. Mehrzad Joussefi (15) 

en Wobbe van der Woude (15) vertellen over hun reis.

We namen eerst de trein en daar-
na de bus, vanwege de stakingen 
bij het OV in Duitsland. Eenmaal 
aangekomen in Coesfeld gingen 
we naar het Heriburg-Gymnasium. 
Een op het eerste oog mooie school 
met aardige docenten en leerlingen. 
Iedereen werd individueel gekop-
peld aan een Duitse leerling, die 
voor de hele reis je partner was. 
Op de school deden we een aantal 
leuke kennismakingsspelletjes om 
meer van elkaar te weten te komen 
en kregen we tijd om zelfstandig 
Coesfeld te ontdekken. 
 
Op dezelfde dag kregen we in het 
kleine en gezellige centrum van 
Coesfeld ook een rondleiding van 
de voormalig burgemeester Heinz 
Öhmann, die de gemeente tot in de 
haarvaten kent. Hij was blij met de 
uitwisseling en vond het belangrijk 
dat op deze manier leeftijdsgenoten 
uit twee verschillende landen met 
elkaar kunnen verbinden. Mehrzad: 
‘In mijn optiek leidt verbinding tot 
vriendschap. Het is mooi om zo 
meer van een andere cultuur te leren. 
Ook vind ik het belangrijk dat we op 
deze manier een ervaring kunnen 
opdoen met reizen en het omgaan 

met mensen die een andere taal 
spreken. Oftewel het draagt bij aan 
je ontwikkeling en vaardigheden’. 
Wobbe: ‘Daar ben ik het helemaal 
mee eens. Niet alleen leer je omgaan 
met mensen uit een andere cultuur, 
je sociale vaardigheden en het spre-
ken van duits, maar ook hoe het bij 
andere mensen thuis is, het gezellig 
samen zijn en de vele andere dingen 
die je normaal dagelijks niet zomaar 
doet of meemaakt. Daarnaast vind 
ik het sowieso al gaaf om op reis te 
gaan met vrienden en het onbekende 
te ontdekken’!

Aan het eind van de eerste dag 
ging iedereen individueel naar 
de woning van je Duitse partner. 
Mehrzad ging naar een dorpje 20 
kilometer van Coesfeld genaamd 
Darup en ontdekte hun normen en 
waarden: ‘Dat was heel interessant 
en leuk. Ik vond ze ook heel gast-
vrij en tolerant, waardoor ik daar 
een leuke tijd heb gehad’. Wobbe 
kon fietsend met zijn partner naar 
zijn huis, dat gelegen lag aan de 
rand van Coesfeld: ‘Ik werd daar 
zeer gastvrij en vriendelijk ontvan-
gen. Hierdoor voelde ik me meteen 
thuis en heb ik enorm genoten van 
het dagelijkse gezinsleven bij hen 
in Coesfeld. Het was echt geweldig 
dit mee te mogen maken’. 

Begin 28 maart moesten zij weer 
vroeg opstaan en ging men naar sta-
tion Coesfeld om de trein naar Düs-
seldorf te nemen. Wobbe: ‘Eenmaal 
in Düsseldorf aangekomen gingen 
we naar het Landtag van Noordrijn-
Westfalen. Hier heb ik veel geleerd 
over de politiek in Duitsland en de 
deelstaat samen met mijn jumelage-
partner, waarbij ik ook erg genoot 
van het fraaie, moderne gebouw 
waar de landtag zich bevond’. Ook 

Mehrzad vond het erg interessant, 
om op deze manier de verschillen 
tussen de Nederlandse en Duitse 
politiek met eigen ogen te zien: ‘In 
het Landtag kregen we een rondlei-
ding en gingen we in gesprek met 
een afgevaardigde van Coesfeld ge-
naamd Wilhelm Korth. Hij vertelde 
wat de problemen zijn in Coesfeld 
en hoe hij die wil oplossen. Echt 
een ervaring om nooit te vergeten.

Na dit bezoek ging men naar het 
mooie Düsseldorfse centrum, waar 
ook hun ‘jugendherberge’ (jeugd-
herberg) stond. Hier werd over-
nacht met de Duitse leerlingen. In 
de jeugdherberg was er nog een ge-
zellige spelletjesavond met lekkere 
hapjes. Mehrzad en Wobbe: ‘29 
maart gingen we weer terug naar 
Nederland. Samen met het Duitse 
gezelschap namen we de bus naar 

het centrum van Utrecht, waar de 
Duitsers met ons door middel van 
foto-opdrachten de stad ontdek-
ten. Na dit stadsbezoek gingen we 
door naar Het Nieuwe Lyceum 
(onze school) in Bilthoven, waar 
we heerlijk hebben gegeten met de 
Duitsers. We leidden ze rond door 
onze school en vertelden hoe een 
doordeweekse schooldag er bij ons 
eruitziet. Na deze gezellige avond 
gingen de Duitse leerlingen met ons 
individueel mee naar huis, waarbij 
ze met onze cultuur en gewoontes 
kennis maakten. 30 maart kwamen 
we met onze Duitse partners naar 
onze school en namen afscheid. We 
zwaaiden ze uit met een leuke paar 
dagen achter de rug te hebben ge-
had. We danken onze school voor 
deze geweldige, verbindende en er-
varingsrijke uitwisseling met onze 
zustergemeente’.

Wobbe van der Woude & Mehrzad 
Joussefi (r).

Unieke kans voor
mensen met een visuele beperking 

door Henk van de Bunt

De Hollandia roeiwedstrijden zijn het jaarlijks terugkerende roei-evenement op de Amsterdamse 
Bosbaan, een roeibaan die in de jaren 30 van de vorige eeuw in het kader van de werkverschaffing 

met bloed, zweet en tranen is gegraven: volgens roeiers: ‘iets wat nog altijd voelbaar is’.
Deze keer (in 2023) was het een bijzondere editie, want ook roeiers met een visuele

beperking deden mee. Bilthovenaar Hans Traag was één van hen.

Rowing Blind is een concept naar 
het idee van Running Blind. Het 
doel is om de roeisport voor men-
sen met een visuele beperking toe-
gankelijk te maken en deze groep 
een kans te geven om te ervaren wat 
de roeisport te bieden heeft.
Stichting Rowing Blind maakt 
roeien voor blinden en visueel be-
perkten mogelijk. De Stichting is 
in 2019 gestart in Utrecht bij stu-
dentenroeivereniging Triton met 
het Rowing Blind concept, met 
als doel de roeisport voor mensen 
met een visuele beperking toegan-
kelijk te maken, en deze groep een 
kans te geven om te ervaren wat 
de roeisport te bieden heeft. Stu-
dentenroeivereniging Njord uit 

Leiden heeft nu ook een Rowing 
Blind afdeling en volgend jaar zal 
Groningen zich bij Rowing Blind 
aansluiten. Waarschijnlijk zullen 
Amsterdam en Eindhoven volgen.

Bootlengte
Hans Traag uit Bilthoven is één van 
de roeiers bij Rowing Blind met een 
visuele beperking. Door een zeld-
zame ziekte heeft hij een aandoe-
ning waarbij o.a. lezen, gezichten 
herkennen en tv kijken ernstig ver-
stoord is. Voor Hans Traag is roeien 
bij Rowing Blind een unieke kans 
deze sport te beoefenen. Samen met 
zijn roeimaatje heeft hij in Utrecht 
aan de Merwede voor de Hollandia 
getraind met de beker als resultaat. 

Hans vertelt: ‘De Hollandia-wed-
strijd vond op een winderige bos-
baan plaats. Team Njord en Triton 
streden om de eer. Het werd een 
spannende wedstrijd waarbij Leiden 
het best uit de startblokken kwam. 
Halverwege lagen de teams naast el-
kaar en aan de finish was het Utrecht 
dat met een bootlengte voorsprong 
met de beker aan de haal ging’.

Begeleiding
Bij Rowing Blind wordt onder be-
geleiding van ervaren roeiers de 
drempel, die er vaak bij mensen 
met een visuele beperking om het 
water op te gaan is, verlaagd. Zo 
wordt aan deze groep de mogelijk-
heid geboden te voelen wat het is 
actief op het water te zijn. Tussen 
de trainingen door zijn er ook roei-
maatjes-evenementen, zodat roei-
ers en roeimaatjes elkaar extra goed 
leren kennen. Roeien is immers een 
teamsport, wat vertrouwen geeft en 
zeker in deze sport is vertrouwen 
van groot belang.
Studentenroeivereniging Triton is 
aan de Verlengde Hoogravense-
weg 13 te Utrecht gevestigd.  
Zie: usrtriton.nl. De training van Ro-
wing Blind vindt één keer per week 
plaats op zondag in Utrecht, Lei-
den en binnenkort ook Groningen.  
Zie: rowingblind.nlHans Traag (met pet): ‘Roeien is een teamsport dat mij vertrouwen geeft’. 

Drie op een rij
Na de sterke overwinningen op HBOK en De Meern kwam op 
zaterdag 29 april vv Nunspeet op bezoek op het zonovergoten 

sportpark van FC De Bilt. Twee ploegen die er alles aan 
willen doen om degradatie te voorkomen. De onderste drie 

plaatsen degraderen rechtstreeks en de nummer 10 en 11 gaan 
de nacompetitie in. Voor de wedstrijd stond De Bilt op 11 en 

Nunspeet op 10, enorm spannend dus. 

Het was meteen duidelijk dat de thuisploeg de goede resultaten van 
de afgelopen weken wilde voortzetten. In het eerste half uur was het 
wachten op de openingstreffer. De Bilt had hiervoor de beste kansen 
en het was dan ook logisch dat Robin Notenboom in de 35e minuut de 
score opende. Het had voor rust best nog 2-0 kunnen worden, maar ook 
de 1-1 lag op de loer. 
Na de rust scoorde Lars ten Dolle voor Nunspeet de gelijkmaker, maar 
dat bracht de thuisploeg niet van de wijs. Mooi om te zien dat FC De 
Bilt gevarieerd de aanval zocht: mooie opbouw afgewisseld met een 
opportunistische trap naar voren. In de 75e minuut werd de aanvalsdrift 
van de thuisploeg beloond met een strafschop die feilloos werd benut 
door Jens van Doorn: 2-1. Nunspeet moest er alles aan doen om op ge-
lijke hoogte te komen, want stuivertje wisselen op de ranglijst zou erg 
pijnlijk voor hen zijn. De Biltse verdediging gaf echter geen krimp en 
vlak voor tijd scoorde Jay Elders 
de verlossende 3-1.

Met nog drie wedstrijden te gaan, 
staat FC De Bilt nu op de 10e 
plaats en lijkt het redelijk veilig 
om directe degradatie te ontlopen. 
Maar om zich veilig te spelen en 
niet in de nacompetitie te belan-
den, zal nog zo’n overwinningen-
reeks op rij wel erg lekker zijn. 
(Martin van Veelen)

Jens van Doorn schiet FC De Bilt 
op 2-1.

Korfbal op Koningsdag
Ter promotie van hun sport was korfbalvereniging Nova op de dag van 
Koningsspelen (21 april) op het terrein van FC De Bilt en op Konings-
dag (27 april) bij voormalig gemeentehuis Jagtlust. Er deden weer een 
hoop kinderen enthousiast mee.

Jeugd doet enthousiast mee bij de korven van Nova. (foto Jasper van 
Rooijen)



Gras van de toekomst
Welk grasmengsel kan het beste tegen onze droge zomers? Moeten de planten diep of juist 
minder diep wortelen? En welke begroeiing is uiteindelijk de beste keuze voor een boer?

Deze en meer vragen probeert de Universiteit Utrecht dit jaar te onderzoeken in Groenekan.

Achtenveertig veldjes, 3 bij 3 meter, 
dus in totaal 432 vierkante meter - 
een stuk land van boer Teus Spelt in 
Groenekan is onderverdeeld in alle-
maal kleine perceeltjes die nauwlet-
tend in de gaten worden gehouden. 
In het midden van elk veldje steekt 
een witte sensor uit de grond, die 
meet onder andere het vochtgehalte 
van de bodem en de lucht.

Edwin Pos is wetenschappelijk di-
recteur van de Botanische Tuinen 
in Utrecht en legt uit hoe het ex-
periment precies is opgezet: ‘We 
verzamelen en analyseren hier een 
heleboel data. We proberen de re-
latie tussen droogte, de biomassa-
productie en het functioneren van 
ecosystemen te doorgronden. Eén 
zo'n vierkant noemen we een plotje 
en elke plot krijgt een andere be-
handeling. We houden bijvoorbeeld 
regenwater achter, sommige delen 
krijgen een dak, anderen niet, som-
migen worden bemest of gemaaid 
en anderen niet. En alles wat we te-
genkomen, meten we en stellen we 
voor iedereen beschikbaar’. 

Ook de samenstelling van de gras-
mengsels verschilt. ‘Sommige heb-
ben een lage diversiteit en bestaan 
uit alleen twee grassoorten bijvoor-
beeld, anderen hebben een hele 
hoge diversiteit, daar zitten alleen 
al zestien kruidenmengsels in. En 
we kijken hoe al die verschillende 

mengsels reageren onder verschil-
lende omstandigheden’. 

Zo'n experiment lukt alleen maar 
omdat verschillende organisaties 
met elkaar samenwerken. Land-
schap Erfgoed Utrecht houdt in dit 
geval de grasveldjes in de gaten, 
vertelt Hein Pasman. ‘Wij hebben 
de afgelopen maanden het gras inge-
zaaid, hebben de sensoren geplaatst 
en dat doen we met heel veel vrijwil-
ligers die voor ons aan de slag gaan. 
Daar achter jou liggen de daken - de 
helft van de veldjes wordt namelijk 
afgedekt zodat we de droogte ook 
echt na kunnen bootsen’. 

Daarnaast zijn de veldjes omringd 
met een laag die weinig tot geen 
vocht doorlaat, vertelt Edwin Pos. 
‘We hebben dit soort flappen die 
hier liggen, een laagje rondom het 
plot. Want we willen zo weinig 
mogelijk invloeden van buitenaf, 
geen infiltratie van grondwater 
bijvoorbeeld. Dus elk proefvak is 
ingegraven met zo'n EPDM-laag. 

De sensoren meten vervolgens al-
lerlei aspecten van het proefvak. 
Het vochtgehalte van de bodem en 
van de atmosfeer boven het vak, de 
temperatuur van de bodem en de 
atmosfeer en op die manier krijgen 
we allemaal informatie wat de om-
standigheden van het plotje zijn. 
En die koppelen we dan weer aan 
bijvoorbeeld het maairegime en een 
bemestingsniveau. Extensief en in-
tensief landgebruik kunnen we zo 
simuleren’.

Wie daar baat bij heeft? Boer Teus 
Spelt bijvoorbeeld die zijn land 
beschikbaar heeft gesteld voor dit 
experiment. Vroeger was hij melk-
veehouder, maar nu heeft hij al 14 
jaar lang paarden op zijn land. ‘Met 
name voor melkvee is het belang-
rijk dat je een goede kwaliteit gras-
mat hebt. En als die stuk gaat door 
de droogte, dan ben je veel verder 
van huis. Gras komt op zich altijd 
wel terug, maar wel in een slech-
tere kwaliteit. En dan moet je weer 
opnieuw beginnen met inzaaien. 

En dat kost ook heel veel geld’. Hij 
vertrouwt erop dat graszaadfabri-
kanten verstand hebben van zaken, 
‘maar aan de andere kant hebben ze 
er ook voordeel van als jij je land 
elke keer opnieuw in moet zaaien. 
Want je moet ook kijken naar het 
milieu op de lange termijn. Voor de 
sector vind ik het belangrijk dat er 
veel onderzoek naar wordt gedaan. 
Dit is zandgrond en die is echt ge-
voelig voor droogte, dus daarom 
leek het mij ook interessant’. 
Uiteindelijk kan Teus zo te weten 
komen welk grasmengsel voor zijn 

grond het meest geschikt is. In au-
gustus verwachten de onderzoekers 
de eerste resultaten. Edwin Pos: ‘Al 
die proefvlakken worden geoogst 
en dan gaan we op soortniveau uit-
splitsen en analyseren. En zo kun-
nen boeren dan een weloverwogen 
keuze maken met betrekking tot de 
korte en de lange termijn’. (Ulrike 
Nagel)

Dit artikel van Ulrike Nagel (Ver-
slaggever & eindredacteur RTV 
Utrecht) is met toestemming over-
genomen van RTV Utrecht.

Zorgzame handen
Vrolijk oranje kleurt de emmer, tot de rand gevuld met aardappels voor 
het grote gezin. Iedere donderdagochtend schilt de  overgrootvader een 
paar kilo voor zijn achterkleinkinderen. Gezonde energie, zetmeel, ve-
zels, mineralen en vitamines om van te groeien. Evenzo deed zijn vader, 
‘Gijs wark’, lang geleden voor zijn gezin met vier zoons, harde wer-
kers, grote eters. Werken op het land maakt hongerig...

Twee grote handen, gevormd door het zware werk, werken zorgvuldig 
samen. De ene hand draait de aardappel rond terwijl de andere vaardig het 
aardappelmesje bedient. Steeds langer groeit een mooi dun schillenlint, 
vult langzaam het houten schillenbakje. De man met de werkzame han-
den draagt zorg voor de jongste generatie van zijn familie. Onderweg van 
school naar huis zwaaien de kleintjes als ze langs fietsen. De familieband, 
een warm levend lint. Eerst een 
bakkie koffie en dan schillen maar. 
Intussen passeren talloze gedach-
ten. Herinneringen aan de vrienden 
die hij maakte... de taken die hij op 
zich nam... grote machines... Hij 
kwam overal, maakte kilometers 
weg ijsvrij in de winter, bewerkte 
‘s zomers vele hectares groen, tot in 
de kleine uurtjes, niet altijd dik be-
taald. Een man met een groot hart. 
Over ouder worden... je vergeet 
wat... je lichaam verandert...

Onlangs kocht hij de laatste stoof-
peren van Erik in de winkelwagen. 
Schilde een bakkie dat hij mee gaf 
aan een toevallige passant. Die zou 
ze langs brengen bij een bekende 
in Breukelen. Zo hou je contact... 
Samen eten is ook gezellig. Jan 
roemt WOES (Westbroekse Oude-
ren Eten Samen), een lokaal initi-
atief. Gezellig aan tafel met men-
sen uit de buurt... met wie hij veel 
herinneringen deelt... de dominee 
erbij... Verbonden zijn...

‘s Middags worden de aardappels 
opgehaald. Na het schillen gaat hij 
aan het werk met de zelf bedachte 
oefeninstallatie, om in beweging 
te blijven. Of hij stapt op de fiets. 
Van verre te herkennen aan zijn 
grijze kuif. (Karien Scholten)

In haiku:
Zorgzame handen
Schillen voor het nageslacht
Warm familie lint
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advertentie

“Wat schaft de pot?”
Woe.
3-5
Do.
4-5
Vr.
5-5
Za.
6-5
Zo.
7-5

Kipsaté met atjar 
tjampoer, kroepoek 

en friet

Zeebaarsfilet
met vissaus en friet

Groentewrap
met friet

€ 15,00

Woe.
10-5
Do.
11-5
Vr.

12-5
Za.

13-5
Zo.

14-5

Varkenshaaspuntjes 
met champignonroom-

saus en friet

Pasta
met gamba’s

Gevulde aubergine 
met friet

€ 15,00

Toetje van de week (vr t/m zo):
Cheesecake € 6,50

Vrijdag 26 mei borrel met live muziek vanaf 20.00!

Groenekanseweg 168 | Groenekan
0346 - 218821 | info@naastdeburen.nl

Boer Teus Spelt in Groenekan bij de grasveldjes van de UU.
[foto Henk van de Bunt]

Op de website www.biodiversiteitutrecht.nl kan iedereen kijken hoe de 
afzonderlijke grasveldjes groeien. 24 uur per dag kun je hier de tempe-
ratuur van de bodem aflezen, maar ook het vochtgehalte en de bodem-
geleidbaarheid. Verschillende parameters kunnen aangeklikt worden 
om de verschillen tussen de grasmengsels zichtbaar te maken. Edwin 
Pos van de Universiteit Utrecht: ‘Nu zie je daar nog nagenoeg geen 
verschil, maar dat is logisch omdat de plantjes nog niet gegroeid zijn. 
Maar dat gaat lopen en als je dat interessant vindt, dan kan je met ons 
meekijken’. 

Wijk Vogelzang wordt bij-vriendelijk
Op de nationale zaaidag 22 april zijn er door de inwoners van de wijk Vogelzang op
12 plekken in de wijk bijenhotels geplaatst om hun wijk bij-vriendelijk te maken.

Naast de bijenhotels zijn er op het 
groen naast het spoor ook speci-
ale bij-vriendelijke bloemperken 
gemaakt. Ook is voor alle inwo-
ners zaadmengsel ter beschikking 
gesteld om in hun eigen tuin 1 tot 
1,5m2 een bij-vriendelijke bloem-
perk te zaaien; alles onder begelei-
ding van de wijkimker Els Bonten 
van imkerij De Bonte Bij. De inwo-
ners van Vogelzang willen hiermee 

een belangrijke bijdrage leveren 
aan de bescherming van wilde bijen 
in Nederland.

Met de plaatsing van de bijenhotels 
en de bij-vriendelijke bloemperken 
wordt de wijk Vogelzang steeds 
vriendelijker voor bijen. Dit is niet 
alleen goed nieuws voor de bijen, 
maar ook voor de bewoners van de 
wijk. Bijen spelen immers een cru-

ciale rol bij de bestuiving van ge-
wassen en zijn daarmee van groot 
belang voor onze voedselvoorzie-
ning. Door de leefomgeving van de 
bijen te verbeteren, kan men bijdra-
gen aan een gezonde en duurzame 
toekomst voor zowel de natuur als 
de mens. Met de steun onder de na-
tuurregeling KIEM en een subsidie 
voor bij-vriendelijk groenbeheer 
van het kfheinfonds heeft de wijk 
Vogelzang dit initiatief kunnen re-
aliseren.

In de wijk Vogelzang is er naast 
het plaatsen van bijenhotels en bij-
vriendelijke bloemperken ook een 
bord geplaatst met informatie over 
de bijenpopulatie en hoe bewoners 
kunnen bijdragen aan de bescher-
ming van deze diersoort. Daarnaast 
wordt er nagedacht over educatieve 
projecten voor de kinderen in de 
wijk, zodat zij kunnen leren over 
het belang van bijen.

Met deze actie willen de bewoners 
van Vogelzang een mooi voorbeeld 
geven van hoe burgers zelf een 
bijdrage kunnen leveren aan de 
bescherming van wilde bijen. Els 
Bonten: ’Het is belangrijk dat we 
allemaal ons steentje bijdragen aan 
de bescherming van deze bedreigde 
diersoorten. Met kleine aanpassin-
gen in onze eigen leefomgeving 
kunnen we al veel bereiken’.
(Esther Strijbos)Wijk Vogelzang wordt bij-vriendelijk.
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